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TEATRE_______________
L'aula de teatre, escola d octors?
(flbans que I oblit coMectiu deformi lo memòrio)
Francese Ventura
Director de l'flulo de Teotre de l'fl.fi.fl.

Els anys seixanta, acabada d’inaugurar 
Tactual seu de T Acadèmia de Belles Arts 
de Sabadell, al bell mig del Passeig 
Manresa, el seu vicepresident Josep 
Serrano Boira, fou Tencarregat d’organit- 
zar les activitats de la nova etapa, aprofi- 
tant al màxim les possibilitats que oferia el 
nou equipament.

El nou organigrama preveia les activi
tats artistiques i culturáis repartides en 
varies “Aules”.

Aixi va nàixer l’Aula de Teatre de 
TAcadèmia de Belles Arts. Es va fer una 
crida a tots els socis interessats en aquest 
art i es creà una comissió per programar 
diferente actes relaciónate amb el món de 
Tescena. Les activitats no varen tardar 
gens en començar.

La Junta Directiva, d’entrada, va voler 
evitar que TAcadèmia servís per crear un 
nou grup de teatre que fos un duplicat del 
que ja es feia amb prou encert des d’al- 
tres grups de la nostra ciutat. Així dones, 
les iniciatives es varen encaminar en 
organitzar cicles de conferéncies i en por
tar mostres del teatre que realitzaven 
altres grups de fora amb criteris i técni- 
ques diferente de les que es veien a casa 
nostra.

El petit Auditori de Belles Arts no va 
estar pensât ni dissenyat per a poder-hi 
fer teatre. Tot i aixi es van trobar no pocs 
espectacles de petit format per ser-hi 
representats. Es va poder demostrar 
abastament la validesa que tenen els 
locals réduits per molts espectacles tea- 
trals. Val a dir que no es descobria res de 
nou. Fora del nostre país, els corrents que 
arribaven d’Europa ens deien que la 
majoria dels nous experiments teatrals es 
realitzaven en espais molt réduits i que la 
proximitat amb els espectadors afavoria, 
entre d’altres coses, la comunicació 
actors-públic.

Seria llarg fer un inventari de les activi-
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tats que va desenvolupar l’Aula de Teatre, 
però, per valorar el que ha représentât 
dins del panorama teatral sabadellenc i 
els artistes que n’han sortit i que avui 
actúen en el camp professional, és 
imprescindible fer-ne un resum.

Dos cicles de conferéncies de “cultura 
teatral”. Els principals conferenciants 
varen ser : Ricard Salvat, Maria Aurélia 
Capmany, Josep Anton Codina, Josep 
Montanyès, Albert Boadella, José 
Monleén, Alberto Miralles i Jaume Vidal 
Alcover.

Els Joglars varen representar en estrena 
mundial el seu espectacle “El Joc” a 
TAuditori de TAcadèmia. El grup Càtaro, 
va representar “Càtaro Colon”, on hi 
actuaven els avui reconeguts actors: 
Jeanin Mestre i Enric Majó. Amb un 
espectacle de “Máscares i Moviment” es 
donaven a conéixer a Sabadell, Tactriu 
anglesa Célia Boot i el catalá Albert Vidal. 
Amb Tobra “Dos viejos pánicos” coneixí- 
em els actors: Juan Diego i TEmma 
Cohen. El sabadellenc Feliu Formosa, 
encara que en aquella época visqués a

Terrassa, va actuar en váries ocasione. 
Un espectacle dirigit pel avui reconegut 
autor i director José Sanchís Sinisterra, 
amb un actor aleshores desconegut i que 
vivia al barri de les Termes i que avui és 
autor, director i no ha abandonat Tactivitat 
d’actor: Manel Dueso. Final de Partida de 
Becket, dirigida i interpretada pel que 
avui dirigeix Dagoll Dagom, Joan Lluís 
Bozzo. La Companyia Adriá Gual, dirigida 
per Ricard Salvat. Titelles Claca, amb un 
deis seus primers espectacles per a 
nens. L’actor Joan Borrás interprétant 
monélegs....

Fora de TAuditori i en diversos espais de 
la ciutat, TAula va fer possible actuacions 
tan significatives i intéressants com: la pri
mera actuació que la companyia del 
Teatre Lliure de Barcelona feia fora del 
seu local habitual, primera actuació a 
Sabadell del grup “Comediants”, del grup 
“La Cuadra” de Sevilla, del Grup 
“Esperpento” també de Sevilla, el grup 
d’animació “Can Boter”, Testrena a 
Sabadell de tots els espectacles profes
sionals d’ “Els Joglars”, fins a finals dels 
anys vuitanta.
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L’Aula de Teatre va organitzar dues con- 
vocatòries del Premi Ciutat de Sabadell 
per autors d’obres de Teatre escrites en 
català. Les dificultats burocràtiques i 
administratives que els responsables poli
tics del moment s’inventaven a cada pas 
que es feia per millorar les condicions de 
la cultura catalana, varen ter impossible 
poder-ho continuar. Aqüestes dues con- 
vocatòries varen servir perqué es donés a 
conèixer com a autor Josep M- Benet i 
Jornet, que, amb l’obra “Berenàveu a les 
fosques”, va guanyar el primer premi. 
L’obra fou editada per edicions 62 dins la 
col-leccio “El Galliner”. El segon any, el 
premi fou per Cese Barceló amb l’obra 
“Entraré de nit” que no va poder ser edita
da ni representada per prohibició de la 
censura de l’època. A aqüestes dues con- 
vocatòries s’hi varen presentar alguns

Frederic Roda, M a  Aurélia Capmany, Xavier Fàbregas, Pep Torrents, Feliu Formosa, Fabià Puigserver i 
Albert Boadella, membres del Jurat del I Premi de Teatre Ciutat de Sabadeil.

autors els noms dels quais, més endavant, sonarien fort: Joan Lluis Bozzo, Xavier Romeu, 
Jordi Melendres, Terenci Moix,....

A conseqüéncia de tota aquesta activitat teatral, alguns deis components de l’Aula de 
Teatre mostraven cada vegada amb més neguit les ganes de pujar a dait l’escenari i 
crear el seu propi espectacle.

Els inicis varen ser cautelosos, i les primeres actuacions varen ser lectures i petits reci
tals així com escenificacions d’algunes escenes d’obres d’autors importants que servien 
per il-lustrar les conferéncies i xerrades deis cicles que sobre teatre s’organitzaven. Un 
deis actors que amb més empenta va col-laborar en aquesta primera época, va ser en 
Josep Torrents, que ja portava una llarga trajectéria com a actor, amb la Joventut de la 
Farándula primer, i amb Palestra, després, i com a conseqüéncia de la seva col-labora- 
ció amb l’Aula de Teatre, va ser el primer en fer el pas cap el camp professional. 
Actualment ,és un conegudissim actor de teatre i televisió que, a més, ha posât la seva 
veu en molts doblatges de cinema i en reportatges.

El primer espectacle sériés que es va representar créât per l’Aula de Teatre, va ser 
“UAP AL”. En realitat havia de dir-se “La pau” però aquest titol va ser prohibit i grácies a 
capgirar les lletres, es va aconseguir poder tenir el permis de la censura. El text era una 
barreja de l’adaptació que de l’obra d’Aristéfan va fer el valenciá Rodolf Cirera i frag
ments de la versió d’en Francese Nel-lo. El rigor amb el que es va preparar va fer que 
alguns deis components del grup es plantegessin dedicar-se totalment al teatre. És la 
segona aportació que l’Aula va fer al teatre professional. Aquesta vegada van ser la 
Teresa Vilardell i el Jaume Valls, que després de preparar-se a l’Institut del Teatre, s’han 
dedicat professionalment a la direcció i a la interpretació, tant en teatre com en cinema i 
televisió. Al cap de poc temps, va ser la Núria Mas la que va passar per l’Institut del 
Teatre, però no va continuar en el món de l’espectacle.

La crisi provocada pel primer éxit teatral i el consegüent desmembrament del grup fa 
replantejar el sistema de treball. A partir d’aquí, les decisions es prenen col-lectivament, 
i es decideix fer un espectacle sobre fets histórics de Sabadell. Després d’una llarga tem
porada de recerca, tant de material históric com de formes d’interpretació, va néixer “The 
Manchester of Catalonia”. L’éxit d’aquest espectacle va sorprendre a tots els components 
de l’Aula i va provocar una segona crisi dins del grup. Alguns actors abandonaren defi
nitivement l’activitat teatral, però la majoria, varen agafar el compromis de tirar endavant 
les representacions a la vegada que es començava a preparar un nou espectacle. Del 
“Manchester” se’n varen fer cent representacions repartidos en tres étapes: a l’Auditori 
de l’Acadèmia, al Teatre Municipal (per escoles) i a Can Borràs. Al llarg d’aquestes repre
sentacions, els actors varen anar canviant ja que va servir per descobrir noves vocacions

professionals. L’Anna Cabeza abandoné 
el grup per preparar-se com a actriu pro
fessional, al finalitzar els estudis d’inter
pretació, es va dedicar una temporada a 
la televisió i va fer vàries actuacions amb 
el Centre Dramàtic del Vallès i a Ràdio 
Nacional.

Mentre es representava el “Manchester”, 
es va enilestir un segon espectacle sobre 
fets històrics de Sabadell: “El Tutali- 
mundi”. Aquest espectacle va ser selec- 
cionat per la Primera Campanya Teatral 
organitzada per la Caixa de Pensions i es 
va estrenar a Mataró. Era la primera vega
da que l’Aula de Teatre sortia de 
Sabadell. Aquest bon començament va 
fer confiar en un nou èxit però el públic 
que va desfilar per l’Auditoh, no va ser tan 
nombrós com en l’anterior espectacle. Un 
dels actors que va passar per l’Aula en 
aquesta època va ser el Jordi Avellaneda, 
que després de seguir els estudis a 
l’Institut del Teatre va passar a traballar al 
“Canal Sur” de la televisió andalusa a la 
vegada que fundava el grup de titelles 
“Atiza” ,que està actuant des de l’any 
1984 ,amb espectacles infantile i també 
per a adults a Sevilla, on hi està residint. 
La Fanny Bulló, que havia iniciat la seva 
tasca teatral a Palestra, s’incorporà a 
l’Aula i poc després de finalitzades les 
representacions de “El Tutalimundi”, es 
dedicò professionalment a fer d’actriu.

L’experiment teatral següent va ser 
“Almanac intermitent” .Aquesta vegada el 
grup es va decantar per incorporar a un 
autor sabadellenc, que visqués, des de
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Jaume Vails (a I’esquerra)

dins, tot el procès de creació de l’especta- 
cle i que en participés. El poeta Josep 
Ramon Bach, ja tenia escrites unes pro
postes poétiques per ser escenificades.
Les va ordenar, i en va crear de noves, 
fetes a mida per a alguns actors de l’Aula.
Aquest espectacle va tornar a ser selec- 
cionat i qualificat en primer Hoc, per la 
Campanya de Teatre de la Caixa i es va 
representar, al llarg d’una setmana, al 
Teatre Regina de Barcelona. A Sabadell, 
es va representar al Teatre Municipal I se’n 
varen fer també un bon nombre de repre- 
sentaclons a l’Audltorl de Belles Arts.

Amb el consentiment del també poeta 
sabadellenc Rere Quart (Joan Oliver), es 
va preparar un espectacle amb fragments 
d’obres de teatre seves I també d’una 
selecclé de poemes. En aqüestes repre- 
sentacions hi va coMaborar l’Orquestrina 
La Vallesana i corn en altres espectacles de l’Aula, la música va ser creada especlalment 
per l’obra. EIs compositors que van posar música ais espectacles de l’Aula van ser; 
Josep RamI, Joan Alavedra, Josep M- Guzmàn I Benet Casablancas. Aquests composi
tors han estât premiats en diverses ocaslons I un d’ells, el Josep RamI, ho ha estât amb 
música de la que va composar per l’Aula de Teatre. El Joan Alavedra és actualment pro
fessor a l’Institut del Teatre i ha posât música a diversos espectacles teatrals I televisius.

El JordI Boixaderas, actor que es va Incorporar a l’Aula de Teatre amb el “Manchester”, va 
decidir incorporar-se al teatre professional. És l’ùnlc component del grup que va anar dlrec- 
tament del camp amateur al professional sense passer per l’Institut del Teatre. Primer, es 
va dedicar al doblatge, I actualment, és un dels actors més ben considerats a nivell esta
tal. Ha Intervingut en moltlsslms espectacles teatrals, tant en comédies corn en musicals, 
cine I televisló. En dues ocaslons II ha estât concedit el premi de la crítica al mlllor actor.

L’Anna Güell i la Rosa Renom també varen iniciar els seus primers passes teatrals a 
I’Aula de Teatre I, com tots els actors citats abans, el seu primer escenarl va ser la petita 
tarima de l’Auditori de Belles Arts. Què deu tenir aquest AudItorI que haql encomanat a 
tants actors el ver! del teatre? Tant l’Anna corn la Rosa varen passer per l’Institut del 
Teatre i han fet d’actrius I ajudants de direccié en diversos espectacles. L’Anna Güell ha 
fet de directora, i a més de continuar fent d’actriu, fa un programa radiofônic sobre poe
sía a Catalunya Cultura. Té el premi de la crítica a la mlllor actriu per la seva Interpretacié 
a l’obra “Tàlem”. La Rosa Renom, acaba d’estrenar una peMIcula corn a protagonista, “No 
ploris Germaine”, que es pot veure actualment a tôt el pals. Aqüestes dues actrius, sent 
ja professionals, varen tornar a coMaborar amb l’Aula de Teatre en el seu darrer espec
tacle; “Les Bruixes de Caldes”. Tant l’una corn l’altra, están considerades dues de les 
millors actrius del teatre català actual.

Aquest darrer espectacle, va ser escrit I pensât per representar-lo a Can Borràs, en el 
moment que el Teatre Municipal va ser tancat per primera vegada per arreglar-ne el sos- 
tre. El text va ser escrit expressament a la mida dels actors que l’havlen de representar I 
l’encarregat de fer-ho va ser el Francesc Morera, actor que havia començat amb la 
Joventut de la Farándula, va passar per Palestra I amb l’Aula de Teatre va coMaborar en 
la creaclé de tots els espectacles començant amb el “Manchester”. SI bé no va sortir mal 
dels grups amateurs, la seva qualltat Interpretativa va estar moites vegades per sobre de 
la de molts professionals, segons l’oplnlé d’alguns critics i comentaristes teatrals. De “Les 
bruixes de Caldes” en varen sortir dues actrius professionals més; l’Anna Viles, que ja 
anava a l’ Institut del Teatre i la Montse German que se n’hi va anar en acabar les repre- 
sentacions de les Bruixes. L’Anna Viles va anar a Paris a fer un ours a l’Escola de Jaques 
Lecoc i s’hi ha quedat. La Montse German des que va acabar els seus estudis dramà- 
tics, no ha parat de treballar, primer en teatre i ara ho alterna amb la televisié. Va ser la

protagonista de la telenovela “Laberint 
d'ombres”. Ha estât amb la companyia de 
la Julieta Serrano i ha trebaliat amb direc
tors com Manuel Dueso i Calixto Bieito.

El Josep Madaula I el Josep Sellés, a 
més de fer d’actors, es varen encarregar 
de fer algunes escenografies amb l’Aula 
de Teatre I desprès es van dedicar a res
cenografia en el camp professional.

A finals dels vuitanta, l’Aula de Teatre dei- 
xava les seves activitats, per una sèrie de 
circumstàncies que ara no vénen al cas.

No es pot comprendre que l’Aula de 
Teatre vagi generar totes aqüestes voca- 
cions sense anomenar (encara que amb 
el riso de descuidar-me algún nom) a 
totes aquelles persones que amb la seva 
coMaboracié van fer que fos un grup cre- 
atiu, amb afany de recerca i compromès 
amb el moment social i histéric en el que 
li va tocar viure. En eis seus comença- 
ments, va ser important la coMaboracié 
del Josep Gambús i del Josep M- Creus. 
En retapa primera de la formacié i prepa
rado del grup teatral va ser definitiva la 
coMaboracié de factor sabadellenc Joan 
Armengol, que en aquella època formava 
part del grup “Comediants” i que va 
impartir varis cursos d’expressié corporal 
a Belles Arts. Finalment, cal esmentar i 
deixar constància dels actors que varen 
estar presents pràcticament en totes les 
creacions coMectives de l’Aula i que, 
sense ells, aquest grup no hauria estât el 
que va ser; Jaume Casasola, Paquita 
Company i Jepi Roig. ^


